
چهارشنبه 9 شهریور  1401- 3 صفر  1444 -  31 آگوست 2022 - سال بیست ویکم - شماره  5797-  12 صفحه - 7000 تومان

صفحه4

رهبر انقلاب در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت:

اولـویت اول دولـت
 باید اقتصـاد باشد

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشور اعلام کرد

مشکل حل نشده افزایش حقوق بازنشستگان 

خشونت های منطقه الخضرا 700 زخمی و 30 کشته برجای گذاشت

عذرخواهی مقتدی صدر برای خونریزی بغداد
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برگشت به عقب در فوتبال با اسم رمز تاج!

متهم پرونده ویلموتس
 دوباره رئیس فدراسیون فوتبال شد
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صفحه3 

اندیشکده موسسه خاورمیانه بررسی کرد

بدبینی مزمن ایرانی ها به روسیه

ســخنگوی قوه قضائیه از صدور رای پرونده متروپل خبر داد. مســعود ستایشی در نشست خبری دیروز 
در پاســخ به ســوالی در خصوص آخرین وضعیت پرونده متروپل گفت: از روز وقوع تا امروز، ۳ ماه و ۸ روز  
می گذرد و قول داده بودیم روند رسیدگی با سرعت انجام شود. پرونده مورد بحث که ناظر بر اتهامات ۲۱ نفر 
از جمله شــهردار اسبق، سابق و فعلی آبادان و نماینده سازمان نظام مهندسی بر وقوع قتل شبه عمدی ۴۳ 

نفر اعم از ۳۶ مرد و ۷ زن بود... 

ایران و روسیه، دو غول نفت و گاز تحت تحریم  آمریکا، به سرعت در تلاش هستند تا زمینه های تازه ای 
از همکاری های دوجانبه را توسعه دهند و شرایط نابسامان خود را جبران کنند. اندیشکده موسسه خاورمیانه 
معتقد است که گزارش ها، از تحویل احتمالی صدها پهپاد ایرانی به روسیه تا خبر قرارداد ۴۰ میلیارد دلاری 

بین وزارت نفت ایران و گازپروم روسیه، نشانه ها به طور فزاینده ای از بلوغ یک اتحاد و...

نهم شهریور، روزی که انگلستان و روسیه ایران را سه پاره کردند

نه می بخشیم، نه فراموش می کنیم

سخنگوی قوه قضائیه:

رای پرونده متروپل صادر شد

صفحه2

 

پیک بار امسال با کمترین میزان خاموشی و مدیریت مصرف گذشت، آیا 
در این مدت نیروگاه بعثت با توجه به فرسودگی قطعات و راندمان پایین، 

در مدار بود؟
این نیروگاه به رغم فرسودگی و عمر بالای قطعات با حداکثر توان خود در طول 
دوره اوج مصــرف، در مدار باقی مانــد. هر چند زمانی برخی از واحدهای نیروگاه از 
مدار خارج می شد یا در بحث تامین قطعات و سوخت با مشکلات عدیده   ای مواجه 
بود، اما تلاش شــد این مجموعه با تمام تــوان و حداکثر بهره   برداری در مدار تولید 
قرار گیرد. در حقیقت در زمان پیک بار و اوج گرما فشــار زیادی روی نیروگاه بود، 
اما خوشبختانه با کاهش دمای هوا از این فشار نیز به مرور زمان کاسته شد.نکته ای 
که باید مورد توجه قرار گیرد این است که در عمده واحدهای نیروگاه بعثت پیش از 
پیک بار امسال تعمیرات اساسی و دوره ای انجام شد تا این نیروگاه بتواند در زمان اوج 
مصرف با حداکثر ظرفیت خود در مدار قرار گیرد. البته ذکر این نکته ضروری است 
که طی ســال های اخیر سرمایه گذاری خاصی در این نیروگاه انجام نشده، به همین 
دلیل عمده فعالیت های مربوط به تعمیرات، بر حوزه بهینه سازی تجهیزات و قطعات 
این نیروگاه متمرکز بوده که این مســاله اساســا تاثیر ملموسی بر افزایش راندمان 
نداشــت. از همین رو ارتقای بهره وری این نیروگاه مستلزم اورهال اساسی و تعویض 

قطعات بوده و از تعمیرات دوره ای نمی توان انتظار افزایش راندمان بالا را داشت.

موضوع اورهال اساســی نیروگاه مشــمول چه الزاماتی بوده و در این 
خصوص چه اقدامات مشخصی صورت گرفته است؟

واقعیت این اســت که در طول سال جاری نیروگاه بعثت اورهال در پیش نداشته 
و این اقدام فروردین و اردیبهشت و بهمن و اسفند ماه سال گذشته انجام شده و در 
حال حاضر راندمان آن تقریبا ۳۰  درصد است که البته این میزان در زمان هافلود که 
بار کمتری به نیروگاه تحمیل می شود، کاهش یافته و به ۲۸ تا ۲۹  درصد می رسد. 
در واقع راندمان اســمی نیروگاه حدود ۳۳ درصد بوده که به دلیل فرسودگی و عمر 
بالای نیروگاه، از این میزان تقریبا ۳ درصد کاسته شده است. به هر روی بسیاری از 
تجهیزات دچار فرســودگی شدید شده و عمر آنها رو به پایان است و قاعدتا باید از 
مدار تولید خارج شــوند، اما با این وجود همچنان فراتر از عمر استاندارد تجهیزات 

نیروگاهی، مورد استفاده قرار می گیرند.
نکته دیگر این است که موضوع اورهال و تعمیرات اساسی نیروگاه ها بیش از هر 
چیز مستلزم تامین نقدینگی است. هرچند به نظر می رسد امسال هم کماکان مانند 
سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ بحران های جدی در حوزه تامین مالی ادامه دارد. از همین رو 
نباید فراموش کرد که فشــار ناشی از این کمبود کسری بودجه، بیش از هر چیز به 
مدیریت نیروگاه برای تامین هزینه های جاری و پرسنلی این مجموعه وارد می شود. 
در حقیقت مســائل پرسنلی با توجه به شــرایط اقتصادی و تورم یکی از مهم ترین 
دغدغه های فعالان اقتصادی از جمله نیروگاه هاست. ضمن اینکه طبق دستور وزیر 
نیرو باید پرداخت حقوق پرســنل به عنوان اولویت اول نیروگاه های دولتی در نظر 
گرفته شود. در این میان این نیروگاه با مشکلات متعدد دیگری هم مواجه بوده که 
افزایش قیمت بعضی از مواد شیمیایی نسبت به سال گذشته یکی از آنهاست. حتی 
برخی از این مواد شیمیایی نسبت به اول سال جاری هم تفاوت قیمت قابل توجهی 
داشــته و هزینه های گزافی را به نیروگاه ها تحمیل کرده است. ضمن اینکه مساله 
افزایش بهای قطعات و تجهیزات نیروگاهی نیز مشکلات متعددی را برای نیروگاه ها 
ایجاد کرده که به دلیل کمبود نقدینگی حاکم بر صنعت برق، عمق این مشکلات و 
عوارض ناشی از آنها حتی چند برابر شده است. از طرفی بودجه نیروگاه بعثت نسبت 
به ســال گذشــته قابل  توجه نبوده، در حالی که ما فقط در حوزه نیروی انسانی با 
افزایش ۴۰ درصدی حقوق و دستمزد مواجه بوده ایم. این موضوع حتی صرف نظر از 
هزینه های ناشی از افزایش قیمت قطعات، مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز نیروگاه که 
گاهی ۱۰۰ تا ۲۰۰ درصد افزایش بها داشته، برای این حوزه کمرشکن است. مشکل 
بزرگ تر این است که نه تنها این افزایش ۲۰ درصدی بودجه کفاف هزینه های نیروگاه 
را نمی دهد، بلکه عملا به دلیل عدم تامین به موقع و پرداخت نقدی آن، بیش از پیش 

به مشکلات دامن می زند.
کمبود نقدینگی در شــرایطی که یک نیروگاه ناگزیر به پرداخت بیمه و مالیات 
اســت، دردســرهای بســیاری را به دنبال دارد، چرا که در نهایت این سازمان ها با 
نیروگاه های دولتــی هم مانند غیردولتی ها برخورد می کننــد. در واقع دیرکرد در 
پرداخت حق بیمه یا مالیات، مشــمول جرایم سنگینی است که گاهی شرکت ها در 
پرداخت آنها ناتوان هســتند. از همین لحاظ نیز امسال سال بسیار دشواری برای ما 
بود، چرا که با وجود همه این مشکلات باید نیروگاه را با حداکثر ظرفیت در مدار نگه 
می داشتیم. البته من بر این باورم که نوعی فرهنگ دلسوزی و تلاشگری در مجموعه 
وزارت نیرو نهادینه شده که سبب شده همه کارکنان و پرسنل این حوزه برای انجام 
وظایف خود از دل و جان مایه بگذارند. در نیروگاه بعثت هم همه پرسنل تا جایی که 

توان دارند برای انجام وظایف و ماموریت های خود تلاش می کنند.
نیروگاه بعثت در یک دوره زمانی به منظور تامین منابع مالی    خود برای 
ارائه خدمات کارشناسی یا خدمات تعمیراتی به بقیه    صنایع، برنامه ریزی 

کرده بود. آیا در این مسیر توانستید به اهداف تدوین شده دست یابید؟
واقعیت این اســت که حضور در این عرصه ها از سوی یک سازمان دولتی با مانع 
جــدی به نام قوانین و مقررات مواجه اســت. در حقیقت این  نیروگاه به عنوان یک 
مجموعه دولتی برای حضور در یک مناقصه با بوروکراسی جدی اداری روبه رو است. 
این در حالی است که شــرکت های خصوصی فعال در این عرصه عمدتا سریع   تر و 
چابک   تر عمل کرده و قادرند با ســرعت بیشتری تصمیم بگیرند. اما این مجموعه با 

توجه به دولتی بودن، علاوه بر اینکه ساختار اداری حجیم و کندی داشته و به دلیل 
بوروکراســی های موجود امکان تصمیم گیری ســریع را نیز ندارد، قادر به رقابت با 
شرکت های خصوصی که عمدتا در ساختارهای اقتصادی منطقی و با احتساب سود 
و زیان اداره می شوند را ندارد و به همین دلیل است که عمده مناقصات را به رقیبان 

خود در بخش خصوصی واگذار می کند.
نکته بسیار کلیدی دیگر این است که یک شرکت دولتی برای حضور در مناقصات 
یا تامین تجهیزات برای یک پروژه ناگزیر به حرکت در چارچوب آیین نامه های دولتی 
اســت. در حقیقت ساختار این آیین نامه ها به شکلی اســت که تامین تجهیزات را 
برای شــرکت های دولتی تسهیل و انجام فعالیت های پیمانکاری را برای آنها دشوار 
می کند. به هر حال این مجموعه تلاش کرده تا با تنوع بخشی به منابع تامین مالی 
نیروگاه، تا حدی این شرایط دشوار را مدیریت کند، اما متاسفانه این امر محقق نشد. 
رکود حاکم بر کشــور، کاهش میزان مناقصات و کمبود منابع مالی در بخش تولید 
و نیروگاهی هم به این مســاله دامن زده و به نظر می رســد با وجود قوانین دست و 
پاگیری که در حوزه پیمانکاری با آن مواجه هســتیم، توان رقابت با شــرکت های 

خصوصی را نخواهیم داشت.
از دیدگاه شــما در مدار نگه داشتن نیروگاه های قدیمی کم بازده برای 

صنعت برق اقتصادی تر است یا احداث و راه اندازی نیروگاه های جدید؟
پیش از هر چیز باید اصلی ترین منابع هدررفت انرژی در کشور را شناسایی و برای 
آنها چاره اندیشی کرد. به عنوان مثال درخصوص سوخت، بیشترین میزان هدررفت 
انرژی مصارف خانگی و خودروها هستند. برنامه ریزی برای کاهش این سطح از اتلاف 
انرژی اولین و مهم ترین گام برای اصلاح ساختارهای اقتصاد انرژی در کشور محسوب 
می شوند. اما در مورد نیروگاه های فرسوده و کم بازده باید گفت که تامین منابع مالی 
و تجهیزات برای نوســازی نیروگاه های فرسوده و افزایش راندمان آنها قاعدتا از نظر 
اقتصادی مقرون به صرفه تر اســت. اما مشکل اینجاست که صنعت برق منابع مالی 
لازم را برای هیچ یک از این اقدامات در دسترس ندارد. از همین رو باید به این مساله 
فکر کنیم که اگر امروز نیروگاه بعثت به دلیل فرســودگی یا راندمان پایین از مدار 

خارج شود، آیا جایگزینی برای تامین ظرفیت تولید این نیروگاه داریم؟
قطعا در شــرایطی که با ناترازی تولید و مصرف برق مواجه هســتیم، جایگزین 
کردن این نیروگاه های قدیمی مشمول هزینه گزافی است که تامین آن برای صنعت 
برق دشــوار و حتی غیرممکن اســت. ضمن اینکه حــذف نیروگاه های کم بازده از 
مدار در شــرایط فعلی به خاموشی هایی منجر می شــود که بدون تردید خسارات 
جبران ناپذیری را به بخش خانگی، صنعتی و ســایر حوزه ها وارد خواهد کرد. البته 
نمی توان از این مساله چشم پوشید که نیروگاه های قدیمی راندمان پایین تر و مصرف 
ســوخت بالاتری دارند، اما نکته مهم این است که در شرایط کنونی صنعت برق آیا 
انتخاب دیگری به جز در مدار نگه داشتن این نیروگاه ها داریم؟ قطعا پاسخ این سوال 
منفی است. بنابراین انتخاب بین حفظ نیروگاه های کم بازده و ساخت نیروگاه های 
جدید مشــمول پیچیدگی های بسیار زیادی اســت. به هر حال به نظر می رسد در 
شرایط فعلی تصمیم وزارت نیرو حفظ نیروگاه   های موجود بوده، اما این امر مستلزم 

حل و فصل مسائلی است که درخصوص این نیروگاه ها با سازمان محیط زیست 
وجود دارد. اما در نهایــت امیدواریم که منابع لازم برای احداث نیروگاه های جدید 

فراهم شده و نیروگاه های قدیمی و کم بازده از مدار خارج شوند.
نیروگاه بعثت ظرف سال های اخیر نوسازی و بهسازی داشته است؟

قرارداد مربوط به نوســازی نیروگاه امضا شده اســت اما در حال حاضر با تغییر 
مدیریت و تغییر رویکردهای مربوط به مباحث زیســت محیطی این موضوع معوق 
ماند. البته امیدواریم به زودی این مسائل حل شده و نیروگاه بعثت نیز وارد مرحله 
نوسازی شــود. چرا که در نیروگاه طرشت هم که یکی از قدیمی ترین نیروگاه های 
تهران اســت، واحدهای قدیمی از مدار خارج شــده و ساخت واحدهای جدید، در 
مرحله فونداســیون است. به طور کلی باید گفت که حفظ وضعیت موجود، وظیفه 
همه ما در صنعت برق بوده و در شرایط حاضر نیز هیچ انتخاب دیگری وجود ندارد، 
مگر اینکه شــرکت های خصوصی به موضوع سرمایه گذاری در صنعت برق و حوزه 
نیروگاهی و تجدیدپذیر ورود کرده و آن بخش از نیاز صنعت برق کشــور که توسط 

نیروگاه های قدیمی تامین می شود را جایگزین کنند.
از نگاه بســیاری از کارشناســان ورود نیروگاه های دولتی به بورس، 
کارکردهــای این بخش را تضعیف می کند. دیدگاه شــما در این خصوص 

چیست؟
مساله ای که در مورد خرید و فروش برق در بورس وجود دارد، به تولیدکنندگان 
دولتی یا خصوصی برق ربطی ندارد و بیش از هر چیز ناشی از نگاه دولت به برق است. 
نگرش دولت نسبت به برق به عنوان یک خدمت عمومی است نه کالای اقتصادی و 
همین مساله سازوکارهای خرید و فروش برق را دچار مشکلات پیچیده ای می کند. 
نکته کلیدی تر این است که اگر قرار بود برق به عنوان یک کالای اقتصادی در بورس 
معامله شود، قطعا نیروگاه های قدیمی و کم بازدهی مانند بعثت توان رقابت با سایر 
تولیدکنندگان را نداشت و به شکل طبیعی از روند تولید خارج می شد. اما وقتی به 
برق به عنوان یک خدمت عمومی نگریســته می شود، قاعدتا دولت ناگزیر می شود 
زیان انباشته ناشی از تولید برق توسط نیروگاه های قدیمی و کم بازده را جبران کند.
قاعدتــا نیروگاه هایی که در یک فضای رقابتی نظیر بــازار یا بورس برق حضور 
می یابند باید ســطح راندمان مشــابه و نزدیک به هم داشــته باشند. چرا که قطعا 
نیروگاه های قدیمی با اختلاف راندمان بالا قادر به رقابت برابر با ســایرین نیستند. 
ضمن اینکه نیروگاه های دولتی با وجود تعداد بالای پرســنل، هزینه های ســربار و 
مواردی از این دست حتی در صورت داشتن راندمان بالا هم نمی توانند با یک نیروگاه 
خصوصی که قاعدتا در یک ساختار چابک اقتصادی مدیریت می شود، رقابت کنند. 
از این رو سازوکار بورس و بازار رقابتی برق در صورتی می تواند به اصلاح اقتصاد برق 
کمک کند که نگرش دولت نسبت به این کالا تغییر کند و برق به عنوان یک کالای 

اقتصادی با قیمت تمام شده و بهای فروش مشخص شناخته شود.

در گفت وگو با مدیرعامل »مدیریت تولید برق بعثت« مطرح شد

نوسازی نیروگاه های قدیمی؛ »الزام« یا »انتخاب«؟
دولت زیان انباشته ناشی از تولید برق نیروگاه های کم بازده را جبران کند

بحث راندمان و نوسازی نیروگاه   ها برای افزایش ظرفیت شبکه و نیز 
کاهش میزان مصرف ســوخت و آب آنها، یکی از مهم ترین موضوعاتی 
است که حول محور نیروگاه   های عمدتا قدیمی   تر مطرح می شود و البته 
این بحث درخصوص نیروگاه   های کلانشهرها ابعاد گسترده   تری هم دارد. 
نیروگاه بعثت یکی از نیروگاه   های قدیمی تهران است که سال هاست در 
تامین برق پایتخت نقش موثری ایفا کرده است. اما مساله اینجاست که 
آیا راندمان پایین این نیروگاه   های قدیمی با نوسازی افزایش پیدا می کند؟ 
و آیا با حذف این نیروگاه ها جایگزین دیگری برای تامین ظرفیت تولید 
برق آنها داریم؟ در همین راستا مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق 
بعثت، در مورد نقش نیروگاه   های فرســوده و کم بازده می گوید: تامین 
منابع مالی و تجهیزات برای نوســازی نیروگاه های فرسوده و افزایش 
راندمان آنها قاعدتا از نظر اقتصادی مقرون به صرفه تر است. اما مشکل 
اینجاست که صنعت برق منابع مالی لازم را برای هیچ یک از این اقدامات 
در دسترس ندارد. از همین رو باید به این مساله فکر کنیم که اگر امروز 
نیروگاه بعثت به دلیل فرسودگی یا راندمان پایین از مدار خارج شود، باید 
جایگزینی برای تامین ظرفیت تولید این نیروگاه در نظر داشته باشیم. 
مسعود شیخ معتقد است، در شــرایطی که با ناترازی تولید و مصرف 
برق مواجه هستیم، جایگزینی این نیروگاه های قدیمی مشمول هزینه 
گزافی اســت که تامین آن برای صنعت برق دشوار و حتی غیرممکن 
است. ضمن اینکه حذف نیروگاه های کم بازده از مدار در شرایط فعلی 
به خاموشی هایی منجر می شود که بدون تردید خسارات جبران ناپذیری 
به بخش خانگی، صنعتی و ســایر حوزه ها وارد خواهد کرد. از همین رو 
»دنیای اقتصاد« برای واکاوی چالش های یکی از قدیمی ترین نیروگاه های 
کشور، سراغ مسعود شیخ مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق بعثت 

رفته که در ادامه مشروح گفت وگو با وی را می خوانید.



عکس: رویترز


